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فريدون حسن

شأن ورزش ايران، شأن شماست آقاي وزير
گل بود به سبزه نیز آراسته ش��د؛ اين ضرب المثل بدون شك بهترين 
توصیف از حال و روز ورزش ايران در س��ال كسب سهمیه المپیك به 

عنوان بزرگ ترين و مهم ترين رويداد ورزش جهان است. 
در روزهاي��ي كه وزي��ر ورزش از اين اس��تان به آن اس��تان س��فر و 
سخنراني هاي مشابهی در حمايت از ورزش و ورزشكاران ايراد مي كند، 
علاوه بر شنیده شدن بیش��تر صداي اعتراض ورزشكاران از كمبودها 
و عدم رسیدگي، ش��اهد يك اتفاق جديد تر هم هستیم. در حالي كه 
وزارت ورزش هیچ برنامه اي براي سروسامان دادن به فدراسیون هاي 
بدون رئیس المپیكي ندارد، حالا شاهد هس��تیم كه برخي تیم هاي 
ملي حتي از داشتن سرمربي هم بي بهره هستند؛ ابتدا والیبال و سپس 
شمش��یربازي! لازم به يادآوري نیست كه اين دو رش��ته رقابت مهم 
انتخابي المپیك را پیش رو دارند، اما ه��ر كدام به نوعي با چالش هاي 
عجیب و غريبی روبه رو هستند. والیبال هم با سرپرست اداره مي شود 
و هم بدون سرمربي است. شمش��یربازي هم كه ظاهراً فدراسیونش 
سروساماني دارد به درد بي سرمربي بودن دچار شده است. در چنین 
اوضاع و احوالي وزير ورزش هر روز در حال س��خنراني و دادن وعده و 
وعید است، اينكه مسئولان كشور به فكر ورزشكاران هستند و ما جز 

رسیدگي به قهرمانانمان هیچ شأني نداريم. 
نكته همینجاست؛ شأن وزارت ورزش و وزير آن، نه مربوط به رسیدگي 
به ورزشكاران كه سروسامان دادن به كل ورزش كشور است. اينكه تنها 
رسیدگي به امور ورزشكاران لحاظ ش��ود )كه البته آن هم به درستي 
انجام نمی ش��ود(، اما اوضاع و احوال فدراسیون ها و مديريت ورزش به 
امان خدا رها شود، به طور حتم نه ش��أن وزارت ورزش و نه شأن وزير 
ورزش است. بارها عنوان شده كه سال پیش رو، سالي سخت و تأثیر گذار 
براي ورزش كش��ور اس��ت. س��الي كه بايد براي حضوری قدرتمند و 
پرمدال در المپیك برنامه ريزي كرد و س��همیه گرفت، اما وقتي هنوز 
15 فدراسیون بدون رئیس اداره مي شوند و دو تیم ملي بدون سرمربي 

تعطیل هستند، آيا مي توان امیدوار بود؟ 
وقتي وزير ورزش به جاي مديريت ورزش فقط س��خنراني مي كند و 
حرف هاي قشنگ مي زند، آيا مي توان امیدوار بود كه ايران در پاريس 

2024 كارواني پرمدال داشته باشد؟
به نظر مي رس��د كیومرث هاش��مي به عنوان وزير ورزش بايد تعريف 
جديد تري از شأن وزارت و وزير براي خودش داشته باشد. جناب وزير 
بايد بداند كه سربلندي ورزش ايران تنها با برنامه ريزي و هدف گذاري 
براي المپیك است كه محقق مي شود كه در آن صورت هم شأن ورزش 
ايران حفظ خواهد شد، هم شأن ورزشكارانش و هم شأن وزارت و وزير 
ورزش. پس چه خوب اس��ت وزير حتي اگر ش��ده در تهران بماند و به 
اموري كه به طور مستقیم به او مربوط مي شود، رسیدگي كند تا ورزش 
كشور با آمادگي كامل به استقبال بزرگ ترين رويداد ورزش جهان برود. 
بدون ترديد برنامه ريزي براي مشخص شدن وضعیت فدراسیون هاي 
بدون رئیس بايد در اولويت برنامه هاي وزير ورزش قرار بگیرد. اولويتي 
كه قطعاً با سفرهاي زيادي كه هاشمي در برنامه خود گنجانده است، 
محقق نخواهد شد. اولويتي كه اگر محقق نشود شايد خیلي زود شاهد 

بي سرمربي شدن تیم هاي ملي ديگر رشته ها هم باشیم.

معترض  خطير   رفت،  آقا محمدي آمد
مجمع عمومي باش��گاه اس��تقلال ديروز در حضور نمايندگان وزارت 
 ورزش، خصوصي س��ازي و فرابورس و همچنین اعضاي هیئت مديره، 
مديرعامل و جمعي از سهامداران برگزار ش��د. نتیجه اين جلسه مهم 
اتفاقاتي بود ك��ه خیلي ها منتظرش بودند؛ بركن��اري علیرضا خاني و 

بازگشت عضو باسابقه و بانفوذ به جمع آبي ها. 
علیرضا خاني كه طي هفته هاي گذشته بارها نسبت به عملكرد خطیر، 
مديرعامل اس��تقلال اعتراض و حت��ي از او به خاطر جع��ل امضا و اثر 
انگشتش ش��كايت كرده بود در آخرين اظهارنظرش هم طرح ساخت 
ورزشگاه براي استقلال را ش��وي مديرعامل عنوان كرد تا ديروز رسماً 
بركنار ش��ود و جاي خود را به علي آقامحمدي، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت  نظام و رئیس گروه اقتصادي بیت رهبري بدهد، شخصي كه 
مي تواند بلندپروازي هاي علي خطیر، مديرعامل دوتابعیتي استقلال را 

جامه عمل بپوشاند، حالا چگونه و از كجا بعداً معلوم مي شود. 
آقامحمدي پیش از اين هم به عنوان رئیس و عضو هیئت مديره استقلال 
در اين باشگاه حضور داشت و حالا انتظار مي رود به زودي به عنوان رئیس 
هیئت مديره باشگاه نیز انتخاب ش��ود. در حال حاضر علي آقامحمدي، 
مهدي حیدرزاده، فرشید س��میعي و مهدي افضل اعضاي هیئت مديره 
هستند و گفته مي شود طي 10 روز آينده هیئت مديره براي تعیین عضو 
پنجم تشكیل جلس��ه خواهد داد. نماينده خصوصي سازي در خصوص 
عملكرد هیئت مديره باش��گاه اظهار داش��ت:  »از ش��خص مديرعامل 
و هیئت مديره مس��تقر ب��ه خاطر نظم ده��ي امور باش��گاه و همچنین 
درآمدزايي بس��یار خوبي كه انجام شده تش��كر مي كنم! هیئت مديره 
فعلي نمره قبولي مي گیرد. اين هیئت مديره و مديرعامل عملكرد خوبي 
در باشگاه استقلال داش��ته اند.« خاني پس از جدايي از جمع آبي ها در 
گفت وگو با تسنیم گفت: »مجمع برگزار شد و هدف از برگزاري آن ترمیم 
اعضاي هیئت مديره بود. براي اعضاي جديد هیئت مديره آرزوي موفقیت 
مي كنم. هر آمدني رفتني دارد. تا زماني كه حضور داشتم دنبال خدمت 

بودم. امیدوارم نفرات جديد كارهاي مثمرثمري انجام دهند.«

VAR وعده اي كه محقق مي شود 

تهاتر منابع مالي بدعت نادرست نشود
آرسنال براي خروج از بحران مي جنگد

لشكركشي كلوپ به امارات
س��رانجام يكي از وعده هاي داده ش��ده رئیس 
فدراسیون فوتبال محقق شد. در حاشیه ديدار 
تیم ملي فوتبال با سردار س��لامي بود كه تاج 
از ورود دو دس��تگاه VAR تا پايان هفته خبر 
داد. اتفاقي كه سرانجام بعد از چند سال انتظار ، 
پنج شنبه هفته گذشته با توجه به رايزني هاي 
انجام ش��ده با وزارت امور خارجه و همچنین 

فیفا رخ داد. 
با وجود اينكه چند سالي از باز شدن پاي سیستم 
كمك داور ويدئويي به فوتب��ال دنیا مي گذرد، 
فوتبال ايران تنها وعده استفاده از اين تكنولوژي 
را ش��نیده بود، به طوري كه درب��ي 102، تنها 
ديدار نیم فصل نخست لیگ بیست و سوم بود كه 
با استفاده از VAR برگزار شد، آن هم با استفاده 
از سیستم قرضي و البته كمك  گرفتن از داوران 
عراقي! اما نیاز به اس��تفاده از اي��ن تكنولوژي 
س��رانجام ش��رايطي را فراهم كرد كه در پايان 
 VAR هفته گذشته ش��اهد ورود دو دستگاه
به ايران بوديم. دستگاه هايي كه به گفته رئیس 
فدراسیون فوتبال با تهاتر وارد ايران شده است. 
يكي از مشكلات خريداري كردن سیستم هاي 
VAR، تأمین منابع مالي توس��ط فدراسیون 
فوتبال بود. مشكلي كه فدراسیون در اين مورد 
خاص موفق به ح��ل و فصل آن ش��ده، چراكه 
براس��اس گفته هاي تاج، هزينه سیس��تم هاي 
وارد ش��ده از منابع مالي فوتبال اي��ران در فیفا 
پرداخت شده اس��ت: »همانطور كه قبلًا گفته 
بوديم، دو دستگاه VAR وارد ايران شده است. 
ما به جاي پول هايي كه طل��ب داريم كالا وارد 

می كنیم.« هرچند كه زم��ان زيادي براي ورود 
اين تكنولوژي به فوتب��ال ايران هدررفت و اين 
اتفاق مي توانست خیلي زودتر رخ دهد. با وجود 
اين آنچه اهمی��ت دارد، ورود VAR به ايران 
است. سیستمي كه البته نمي توان انتظار داشت 
همین امروز شرايط اس��تفاده از آن مهیا شود، 
چراكه فدراسیون و كمیته داوران، خیلي دير به 
فكر آموزش داوران افتادند و همانطور كه تاج نیز 
پیشتر اعلام كرده بود ، مرحله سوم دوره داوران 
ايران بايد در عربستان انجام شود. حالا مي توان 
با استفاده از دس��تگاه هاي وارد شده، آموزش 
داوران را استارت زد تا شايد در صورت استفاده 
از اين سیستم، اندكي هم كه شده از اشتباهات 
فاحش و تأثیرگ��ذار داوري در فوتب��ال ايران 
كاهش يابد، خصوصاً كه اين فصل اش��تباهات 
داوري به حدي بود كه صداي رئیس فدراسیون 
فوتبال نیز درآمد و همین مسئله اهمیت ورود 
سیستم كمك داور ويدئويي به ايران را دوچندان 
مي كند، آن هم بدون مش��كلات همیشگي در 
زمینه پرداخت كه يكي از معضلات فوتبال ايران 

به دلیل وجود تحريم هاست. 
تهات��ر ب��راي ورود VAR به اي��ران و پرداخت 
هزينه هاي آن از پول هاي بلوكه شده ايران در فیفا 
فكر خوبي اس��ت، البته به شرط آنكه فدراسیون 
براي م��وارد مهمي چ��ون سیس��تم كمك داور 
ويدئوي��ي از منابع مال��ي فوتبال اي��ران در فیفا 
استفاده كند و اين تهاتر چنان باب نشود كه آقايان 
منابع مالي ايران در فدراسیون جهاني فوتبال را 

بعد از اين صرف موارد بي اهمیت كنند. 

توپچي ها پس از س��ه ناكام��ي متوالي در لیگ 
امیدوارند در ورزش��گاه امارات از سد لیورپول 
بگذرند و به اي��ن ناكامي پاي��ان دهند. جدال 
آرس��نال – لیورپول امش��ب در چارچوب دور 
 س��وم جام حذفي فوتبال انگلیس موس��وم به
 FACUPبرگ��زار مي ش��ود. تی��م لندن��ي 
ب��راي اولین ب��ار پ��س از 138 س��ال در خانه 
س��فید مي پوش��د و ش��رايط خوبي هم ندارد. 
شاگردان میكل آرتتا با كسب نتايج ضعیف در 
باكسینگ دي، صدر جدول را از دست دادند و با 
40 امتیاز به رده چهارم سقوط كرده اند. آرسنال 
پس از توقف براب��ر لیورپول، دو باخت پي درپي 
مقابل وستهام و فولام متحمل شد و هفت امتیاز 
مهم را از دس��ت داد. آرتتا، سرمربي آرسنال در 
مورد جذب بازيكن جديد در زمستان و ضعف 
ش��اگردانش در زدن ضربات آخر صحبت كرد: 
»از خريد در پنجره زمستاني استقبال مي كنیم، 
اما تمركزمان روي اين است كه بیشترين بهره را 
از بازيكناني ببريم كه در اختیار داريم. با باشگاه 
در ارتباط هستیم تا ببینیم كه آيا گزينه اي در 
اختیار خواهیم داشت يا خیر. مسئله اين است 
كه ضربه زدن به توپ در لحظات سخت مسابقات 
بسیار دشوار و حساس اس��ت، اما مي دانیم كه 
بايد در اين زمینه پیش��رفت كنیم و بكوشیم تا 

فرصت هايي را كه داريم به گل تبديل كنیم.« 
قرمزهاي بندر اما با روحی��ه ای بالا براي تداوم 
بخشیدن به نتايج درخشان خود لحظه شماري 
مي كنن��د. لیورپ��ول از غفلت ديگ��ر مدعیان 
استفاده كرده و با 45 امتیاز يكه تاز جزيره است. 

تیم يورگن كلوپ امش��ب بدون دو ستاره خود 
محمد صلاح و اندو به میدان م��ي رود، چراكه 
اين بازيكنان براي همراهي مصر و ژاپن در جام  
ملت هاي آفريقا و آسیا در تیم هاي كشورشان 

حضور دارند. 
سرمربي لیورپول نیز براي پر كردن جاي خالي 
دو ستاره اش برنامه دارد: »ژانويه واقعاً ماه عجیبي 
اس��ت، اما در نهايت همه چیز به برنامه ريزي و 
سازماندهي برمي گردد. از شلوغ ترين ماه هايمان 
است. شلوغ، اما نه ديوانه كننده مانند دسامبر كه 
پنج بازي در 13 روز انجام داديم. پس از آن بازي 
برگشت مقابل آرسنال را هم در پیش داريم كه 
اتفاق خوبي نیست. تغییر در همه بازي ها وجود 
دارد. نمي ش��ود همه ديدارها را با افرادي ثابت 
گذراند. مطمئناً هر تیمي نیاز دارد چند بازيكنش 
را براي تعدادي از بازي ها تغییر دهد. سخت ترين 
قرعه ممكن براي ماست و بايد قوي ترين تركیب 
از بازيكناني كه به  نظرم توانايي بازي در بهترين 
شرايط شان را دارند، انتخاب كنم. اگر براي صلاح 
و اندو آرزوي موفقیت كنم دروغ گفته ام. امیدوارم 
تیم هاي مصر و ژاپ��ن در مرحله گروهي حذف 
ش��وند، گرچه اين غیرممكن اس��ت؛ امیدوارم 
سالم برگردند. مطمئنم در نبود آنها راهي براي 
پر كردن جاي خالي ش��ان پیدا مي كنیم. اندو 
بازيكن مهمي است و در خط هافبك بايد يك 
بازيكن باكیفیت به ج��ای او قرار دهیم. درباره 
صلاح باي��د چند اي��ده در خط حمله داش��ته 
باشیم و فقط گذاش��تن يك بازيكن به جاي او 

كافي نیست.«

شميم رضوان    بازتاب شيوا  نوروزي    فوتبال  اروپا

برت�ري 2 بر ي�ك مقاب�ل بوركينافاس�و در 
مصافي تداركاتي، استارت خوبي براي ياران 
قلعه نويي قبل از س�فر به قطر بود، استارتي 
كه ن�كات تاريك و روش�ن زيادي داش�ت. 
بسیاري بر اين باورند كه قلعه نويي  يكي از بهترين  
تیم هاي تاريخ فوتبال اي��ران را در اختیار دارد. 
تیمي كه اگر چه میانگین سني آن بالاست، اما 
كاملًا پخته و باتجربه اس��ت. تیمي كه تك تك 
بازيكنان آن بهترين باش��گاه هاي خود هستند؛ 
چه لژيونرها  و چه بازيكنان داخلي آن. بازيكناني 
كه هر كدام يك وزنه محس��وب مي شوند و در 
صورت هماهنگي  كامل مي توانند بهترين نتايج 
را رقم بزنند و بعد از س��ال ها انتظار  به حسرت 
ايران در كس��ب عنوان قهرماني جام ملت هاي 
آسیا پايان دهند. شايد به همین دلیل هم هست 
كه انتظارات از تیم قلعه نويي بس��یار بالاس��ت. 
انتظاراتي كه اما در مصاف با بوركینافاسو نه تنها 

برآورده نشد كه نگراني هايي را هم ايجاد كرد!
صدالبته كه مسئله مهم در بازي هاي دوستانه و 
تداركاتي، رسیدن به شناخت كافي از نفرات تیم، 
رسیدن به نقاط ضعف و قوت و همچنین ايجاد 
هماهنگي اس��ت و نتیجه رقم خ��ورده اهمیت 
چنداني ندارد، اما نه وقتي تعداد فرصت هاي از 
دست رفته تیم ملي با يك دوجین مهاجم ستاره 
و باتجربه آنقدر زياد مي ش��ود كه حتي صداي 
سرمربي تیم هم درمي آيد: »خیلي خوب ايجاد 
موقعیت می كرديم، اما از آنها استفاده نكرديم و 

اين مسئله خیلي خطرناكي اس��ت و بايد براي 
برطرف ك��ردن آن،  اين مش��كل را آنالیز كنیم. 
نیمه اول بايد سه گل مي زديم و نیمه دوم نبايد 
موقعیت هايی نظیر آنچه كه قائدي از دست داد 

را به راحتي از دست می داديم.«
   اشتباه نگران كننده

دريافت گل نخس��ت بازي روي اشتباه سامان 
قدوس نگراني هايي را به دنبال داشت، اما  كامبك 
تیم ملي امیدواركننده بود، چراكه بعد از دريافت 
گل، ش��یرازه تیم از هم نپاشید و بازيكنان براي 
جبران ت��لاش كردند و اتفاقاً موفق هم ش��دند. 
مس��ئله اي كه نش��ان از مديري��ت بازيكنان در 
زمین بازي داشت. با وجود اين انتظار رخ دادن 
اش��تباهاتي نظیر آنچه كه گل بوركینافاس��و را 
رقم زد از تیم ملي ايران و بازيكني چون قدوس 
نمي رود. مس��ئله اي كه بايد با ايج��اد آرامش و 
هماهنگي بین بازيكنان تیم مانع از تكرار آن شد، 
چراكه رخ دادن چنین اتفاقي در جام ملت هاي 

آسیا مي تواند جبران ناپذير باشد. 
    اشكالات خط هافبك

حمید درخشان معتقد است مهم ترين مشكل 
تیم مل��ي برابر نخس��تین حريف خ��ود قبل از 
جام ملت هاي آس��یا در خط هافب��ك تیم بود: 
»بازيكنان م��ا هر آنچه را ك��ه در دوران فوتبال 
خود آموختن��د در تیم ملي ارائ��ه مي كنند، به 
همین دلیل اس��ت كه كمتر كاره��اي تركیبي 
در تیم ملي ديده مي ش��ود. در حالي كه ما بايد 

سرعت بازي تیمي خود را بیش��تر كنیم كه در 
غیر اين صورت مقابل تیم هايي چون كره، ژاپن 
و حتي عربستان با مشكل مواجه مي شويم، اما 
در مصاف با بوركینافاسو چه در نیمه نخست و 
چه در نیمه دوم،  هافبك هاي ما تحرك زيادي 
نداشتند و به زعم من، مهم ترين اشكال در خط 
هافبك تیم ملي بود. خط هافبك تیم ملي ايستا 
و ساكن بازي مي كند، اما خطر بزرگ تري كه تیم 
ما را تهديد مي كند، سرعت آن است كه خیلي 

كم است و تیم با تأخیر بازي می كند.«
مجی��د نامجومطلق اما ب��ر اين باور اس��ت كه 
ديدارهاي دوستانه بیش��تر براي نزديك بودن 
به رقباي تیم ملي در جام ملت هاي آسیا تدارك 
ديده مي شود، اما بوركینافاس��و هیچ شباهتي 
به تیم هايي كه قرار اس��ت با آنها ب��ازي كنیم، 
نداشت: »بدون شك برخي محدوديت ها باعث 
انتخاب اين حريف تداركاتي ش��ده، اما بازي با 
بوركینافاس��و تنها براي ايج��اد هماهنگي بین 
بازيكنان و شناخت نقاط ضعف و قوت خوب بود، 
نه براي آمادگي جهت مصاف با حريفاني كه در 
جام  ملت هاي آسیا در پیش داريم، چراكه هیچ 
ش��باهتي به حريفان ما در رقابت هاي پیش رو 
نداشت! البته بوركینافاسو برخلاف آنچه تصور 
مي كرديم تیم بد و ضعیفي نب��ود، اما نمي توان 
برحسب اين بازي يا نفراتي كه در اختیار داريم 
در مورد ج��ام ملت ها پیش بین��ي كنیم، چون 

فوتبال ايران قابل پیش بیني نیست.«

    اولين تجربه ملي
روزبه چشمي، بازيكن تیم ملي فوتبال ايران نیز با 
اشاره به اينكه بوركینافاسو تیم خوبي بود، تأكید 
كرد كه كادر فني تیم ملي اهدافي را از برگزاري 
اين بازي دنبال مي كرد كه بدان دست يافته است. 
امیر قلعه نويي،  سرمربي تیم ملي فوتبال ايران در 
اين بازي دوستانه از تركیبي كاملًا متفاوت در هر 
نیمه استفاده كرد تا تك تك شاگردانش را قبل از 
سفر به قطر ارزيابي كند و نكته جالب اين دو نیمه 
كاملًا متفاوت، حضور آريا يوسفي و سامان فلاح 
در نیمه دوم بود كه نخستین بازي ملي خود را در 
ديداري دوس��تانه و برابر حريف آفريقايي انجام 
دادند. دي��داري كه مي رفت با تس��اوي به پايان 
برسد، اما گلزني امید ابراهیمي در نیمه دوم  مانع 

از خراب شدن جشن بدرقه تیم ملي شد. 
   مصدوميتي كه جدي نيست

آسیب ديدگي علیرضا بیرانوند، گلر پرسپولیسي 
تیم ملي در مصاف با نخستین حريف تداركاتي 
ايران در كیش نگراني هاي زي��ادي را به دنبال 
داشت. سنگربان ايران كه در نیمه اول اين ديدار 
دوس��تانه با بوركینافاس��و دچار آسیب ديدگي 
شده بود، جاي خود را در آغاز نیمه دوم به پیام 
نیازمند داد. بیرانوند از ناحیه استخوان ساق پا 
دچار ضرب ديدگي شده بود، اما خبرها حاكي 
از آن اس��ت ك��ه مصدومیت او با چند جلس��ه 
استراحت حل می شود و مشكلي براي همراهي 

تیم ملي در قطر ندارد.

شيوا  نوروزي

اشرف رامين

 پاسخ قرباني به سؤال »جوان« 
در حمايت از مربيان وطني 

برخي  مي خواهند خارجي ها به آنها  
امرونهي كنند!

مرتض�ي قرباني اوضاع نابس�امان مالي فدراس�يون تيراندازي را 
تشريح كرد. 

در حالي كه هنوز مشكل دزديده شدن كابل هاي برق استاديوم آزادي 
برطرف نش��ده و فدراس��یون تیران��دازي آب و برق ن��دارد، رئیس اين 
فدراسیون نشست خبري خود را برگزار كرد و به سؤالات اصحاب رسانه 
پاس��خ داد. قرباني در ابتداي اين نشس��ت، حادثه تروريستي كرمان را 
به مردم ايران تس��لیت گفت و درباره عملكرد مديريتي اش توضیح داد: 
»فدراسیون تیراندازي ارباب جمعي زيادي دارد؛ 31 استان، دو منطقه 
آزاد و تعدادي باشگاه كه تقريباً همه آنها فعال هستند. در اين مدت فقط 
تیم هاي ملي را در نظر نگرفتیم و سعي كرديم ورزش همگاني را نیز فعال 
كنیم. در اين يك سال و نیم، ۶2 سفر استاني داشتم و با مسئولان استان ها 
جلس��ات زيادي برگزار كرديم. از طرفي تفاهمنامه اي با ستاد مبارزه با 
موادمخدر امضا كرديم تا در 2 هزار روستا سالن تیراندازي راه اندازي كنیم . 
شايد خیلي ها نداند اين رشته 45 مدال المپیك و 1۹0 مدال جهاني دارد. 

با افتتاح سالن ها، جوانان زيادي جذب اين رشته خواهند شد.«
  

رئیس فدراسیون تیراندازي با تأكید بر پرداخت بدهي ها، تأمین مهمات 
و اس��لحه گفت: »به رغم بدهكاري  و گرفتاري ها، به 15 كش��ور اعزام 
داشتیم و 23 مدال كس��ب كرديم. تیم ملي تفنگ و تپانچه با 20 نفر 
در اندونزي حضور دارد. در اين مدت فشار مالي روي دوشمان سنگین 
بوده و از وزارت، كمیته و ديگر ارگان ها بودجه مان را تأمین كرده ايم.  از 
روزي كه آمده ام حقوق ها را دو، سه روز قبل از اتمام ماه پرداخت كرده ام . 
همه مسابقات را طبق برنامه برگزار كرديم. همچنین پس از پنج سال 
رقابت هاي قهرماني كشور را برگزار كرديم. يك وظیفه ذاتي داريم و بايد 
براي توسعه اين رش��ته تلاش كنیم. 4میلیارد بدهي به صنايع دفاعي 
داشتیم كه همه آن را پرداخت و مهمات لازم را تأمین كرديم. اين براي 
نظام جمهوري اسلامي زشت است كه موشك 3 هزار متری مي سازد، 
اما سلاح را از دشمن بخرد!« قرباني تأكید كرد هیچ اعتقادي به استفاده 
از مربي خارجي ندارد: »به مربي خارجي اعتقادی ندارم، چراكه مربیان 
داخلي توانايي بالايي دارند، ولي متأسفانه بچه هاي ما خودشان را باور 
ندارند. چطور در جنگ هش��ت س��ال مقاومت كردي��م. به رغم بودجه 
اندكي كه وزارت و كمیته به ما دادند، سفرهاي خارجي ما انجام شده اند. 

متأسفانه در پرداخت حقوق پرسنل با مشكل مواجه هستیم.« 
وي در پاسخ به س��ؤال »جوان« در خصوص ادامه همكاري با مربیان 
وطني اظهار داش��ت: »قبلًا در ورزش ايران مربي خارجي داش��تیم، 
اما تغییري مش��اهده نكرديم. به عنوان مثال ك��ي روش ماهي 300، 
400میلیون مي گرفت، اما در زمان او چه ارتقايي پیدا كرديم، در حالي 
كه مربیان ايراني سرآمدتر از آنها هس��تند، ولي برخي از تیراندازان ما 
دوست دارند خارجي ها به آنها امرونهي كنند. اگر اينگونه فكر مي كرديم 

در جنگ با عراق هم بايد كشور را تقديم دشمن مي كرديم.«
  

بحث مسدود شدن حساب ها و شكايت مهدي هاشمي، رئیس سابق 
فدراسیون نكته ديگري بود كه قرباني به آن اشاره كرد: »هاشمي طي 
۹ سال حضور در فدراسیون زحمات زيادي كشید، اما حقوق، هزينه 
سفر و پول بلیت س��فرهاي خارجي اش را از فدراسیون نگرفته و حالا 
اين ادعا را مطرح كرده است. براي ما عجیب است كه چرا اين پول را آن 
زمان مطالبه نكرديد و شب عید، 31 هزار يورو را از حساب برداشتید! 
اين مسئله باعث لغو اعزام تیم به هند شد. در زمان اعزام به هانگژو نیز 
او با يك حكم از اداره كار، حس��اب هاي فدراسیون را بست. حساب ها 
هنوز بسته است. الان با پول قرضي و شخصي تیم را به اندونزي اعزام 
كردم و يكي، دو روز ديگر ه��م تیم ملي عازم كويت اس��ت.« رئیس 
فدراسیون با اشاره به مطالبات هاشمي افزود: »چقدر بايد مظلومیت 
را تحمل كنیم. وجدانم ناراحت است كه چرا فدراسیون با اين اقتدار 
مجبور به قرض گرفتن پول مي شود. 3 میلیارد و 314میلیون تومان 
بابت سنوات او پرداخت كرده ايم. چه كسي بايد اين مشكلات را حل 
كند؟ اين ورزش ديني است و به آن سفارش شده است. بايد امكاناتمان 
سرآمد كشورهاي ديگر باش��د. تیراندازي را مثل والیبال، بسكتبال و 

هندبال نبینید. رشته ما پرخرج و تجهیزات محور است.«

تاريك و روشن هاي يك مصاف دوستانه

پرچم اهدايي توسط عليرضا جهانبخش به كاپيتان 
بوركينافاسو با تمام مسابقات قبلي تيم ملي تفاوت 
داشت. از اين پس اين پرچم به حريفان اهدا خواهد 
ش�د. در زمينه پرچم از ط�رح جاجيم عش�ايري 
كشورمان اس�تفاده ش�ده و نوار بالايي، طرحي از 
آثار س�فالي شهر سوخته سيس�تان و بلوچستان 
است. در قس�مت پايين پرچم، سه قهرماني ايران 
در مسابقات جام ملت هاي آس�يا ثبت شده، طرح 
پشت پرچم در هر بازي متغير و براي هر مسابقه از 

يك  نماد ملي استفاده خواهد شد.

س
سين يگانه    |    فار

اميرح

ماريو زاگالوي افس��انه اي كه به عنوان بازيكن و مربي با تیم ملي 
برزيل، چهار قهرماني جام جهاني را تجربه كرده بود در ۹2 سالگي 
درگذشت. او مربي تیم ملي افسانه اي برزيل بود كه سال 1۹۷0 
در كنار بسیاري از بازيكنان بزرگ فوتبال از جمله پله، جرزينیو، 
ريولینو و تستائو توانستند قهرمان جهان شوند و جام ژول ريمه 
را از آن خ��ود كردند. خبر درگذش��ت زاگالو در صفحه رس��مي 
اينستاگرامش منتشر شده است. زاگالو بازيكني بسیار بااستعداد 
و چپ پا بود كه با برزيل در جام جهاني 1۹58 قهرماني جهان را 
جشن گرفت. او چهار سال بعد هم توانست با حفظ جايگاهش در 
سلسائو از عنوان قهرماني جهان دفاع كند. زاگالو سال ها بعد به 
عنوان سرمربي تیم ملي كويت به تهران سفر كرد. رويارويي مهم 
ايران و كويت زاگالو نخستین بار در فینال جام ملت هاي آسیا در 
س��ال 1۹۷۶ در تهران رقم خورد. در آن بازي زاگالو به حشمت 
مهاجراني يك بر صفر باخت. در مقدماتي جام جهاني آرژانتین 

هم ايران پیروز شد.

زاگالو درگذشت

اشكالاتي كه  بوركينافاسو  رو كرد

نماد عشاير و شهر سوخته روي پرچم
قاب

دنيا  حيدري
  گزارش


